
 
 

MONITORING MÉDIÍ 
leden – prosinec 2023 

 

Jak to chodí na klinice v Keni?  
alive.osu.cz | 06.01.2023 | Autor: Marek Suchanek | Vydavatel: Ostravská univerzita  

Náš student David z Lékařské fakulty, který se vydal na dobrovolnickou stáž OU Aid, se s námi podělil o své 
zkušenosti z měsíčního pobytu v Keni na Ostrově Naděje, kde pomáhal jako budoucí lékař na místní klinice a 
kde se stal součástí tamější komunity. 
 
Mambo (ahoj ve svahilštině)! Jmenuji se David, jsem studentem postgraduálního studia Klinické neurovědy na 
Lékařské fakultě Ostravské univerzity a rád bych vám přiblížil své zážitky a zkušenosti z mé dobrovolnické stáže 
na klinice v Keni, umožněné univerzitou a Centrem Narovinu. 
Když jsem objevil možnost vycestovat na dobrovolnickou stáž do Afriky v rámci svého studia na univerzitě, 
neváhal jsem ani chvíli. Z nabízených možností mě nejvíce oslovil projekt na Rusinga Island v Keni, kde bych se 
mohl realizovat nejen v práci s dětmi, ale zejména v pomoci na místní klinice. Po úspěšném výběrovém řízení 
jsem se mohl začít věnovat dlouhé přípravě na pobyt a druhý týden v listopadu jsem se konečně mohl vydat na 
měsíční stáž do Keni.  
V sobotu, ihned po příjezdu, jsem byl obklopen dětmi ze sirotčince, které mi ukázaly celé komunitní centrum od 
hřiště přes třídy a ubytování dětí až po farmu s chovnými rybníky u jezera. Mohl jsem poznat personál kuchyně, 
který připravoval jídlo ve velkých hrncích na otevřeném ohni, potkal jsem pracovníky sirotčince včetně madam 
Desline, která se jakožto vedoucí sirotčince stará o více než 80 dětí, a hned jsem se zapojil do přípravy večeře, 
která následovala. Během zbytku víkendu jsme společně s dětmi ze sirotčince a s madam Desline navštívili 
místní kostel, kde děti také vystoupily s připraveným tancem, a trávili jsme čas společnými hrami, kreslením a 
sportováním.  
Přišlo pondělí, první den na klinice. Konečně jsem se mohl seznámit s vedoucím lékařem kliniky – Emanuelem 
Sossim, který si mě ihned vzal pod svá křídla, ukázal mi celou kliniku, představil všechny pracovníky a při 
vyšetřování prvních pacientů mi trpělivě vysvětloval proces vyšetření a následné léčby. Nebyl čas na trému nebo 
pomalé rozkoukávání se, hned jsem se vrhl do víru života na klinice, veden radami Sossiho a Dana, vedoucího 
laboratoře. Po několika dnech jsem si byl jistější v odebírání anamnézy, provádění základních testů, 
předepisování a dávkování léčiv a v ošetření pacienta, takže jsem mohl pracovat samostatněji. Děti ze sirotčince 
mě naučily základní fráze ve svahilštině a v místním jazyce luo, které jsem v komunikaci s pacienty mohl 
používat, což jim vždy vykouzlilo úsměv na rtech a spolupráce s nimi byla jednodušší.  
Před mým odjezdem do Keni jsem již měl zkušenosti z nemocnic v Česku, takže pro mě nebylo všechno nové, 
ale nemohl jsem se nijak připravit na lokální nemoci a problémy. Vzhledem k tomu, že během mého pobytu 
začalo období krátkých dešťů, začali se množit komáři, což jsme mohli každodenně sledovat na klinice na 
velkém nárůstu pozitivně testovaných pacientů na malárii, častokrát ve velmi těžkém stavu. Jejich diagnostika a 
léčba byla pro mě nejčastějším úkonem na klinice, stejně jako diagnostika a léčba pacientů infikovaných parazity 
v čele se střevní schistosomózou a dětí se svrabem. Z onemocnění, která nejsou v Česku častá, jsem se zde 
setkal zejména s mnoha pacienty s HIV, se srpkovitou anémií a u dětí s plísňovou infekcí hlavy. V rámci léčby 
pacientů v akutním stavu jsem na klinice mohl zúročit své zkušenosti s kanylací pacientů, mohl jsem si 
vyzkoušet šití ran, malé chirurgické zákroky, ale také rentgen našeho pacienta v nedaleké nemocnici s 
rentgenem nebo drenáž tekutinové kolekce břicha starého pacienta v jeho domově.  
Se skvělým personálem na klinice jsme se rychle stali přáteli a měl jsem možnost spolupracovat s každým na 
klinice. S Mama Chepi, recepční, jsem odebíral vitální funkce nově příchozím pacientům, se Sossim jsem 
každodenně vyšetřoval a léčil pacienty, s Danem jsem prováděl rychlotesty a mikroskopická vyšetření krve nebo 
stolice, se Zacem a Judith jsem se v rámci pravidelných vyšetření staral o těhotné ženy a očkoval jsem malé 
děti, s Peterem a Lindou jsme se starali o prohlídky a medikaci pacientů s HIV, se Shillou jsme sterilizovali 
použité instrumentárium a ve volných chvílích nám všem na klinice zpestřovala život jednoletá Hazel, dcera 
Millicent, sestry monitorující pacienty s tuberkulózou.  



Nejkrásnějším momentem pro mě byla předposlední noc mého pobytu, kdy jsem se dočkal porodu. Viděl jsem, 
jaká je to pro matku velká dřina a bolest, i když se jednalo již o její páté dítě, mohl jsem při porodu pomáhat 
sestře na službě Phoebe při všech úkonech, dokonce přestřihnout pupeční šňůru a sladkou odměnou nám všem 
byl pláč zdravě narozeného chlapečka.  
Díky kolegům z nemocnice ve Frýdku-Místku jsem mohl přivézt nové kovové nástroje, které na klinice mnohdy 
chyběly, a se Shillou jsme mohli obrázky, dekoracemi a fotkami zkrášlit čekací prostory na klinice a také u lůžek 
nejmladších pacientů. Věřím, že i v budoucnu budu moct klinice pomoct, zejména sbírkou chybějících nástrojů, 
přístrojů a dalších nemocničních materiálů z českých nemocnic.  
Celý měsíc práce na klinice pro mě byl velmi obohacující. Seznámil jsem se s místní kulturou a mentalitou 
pacientů, setkal jsem se s mnoha nemocemi, které v Evropě nemáme, a mohl jsem si vyzkoušet mnoho úkonů, 
ke kterým se v Česku nikdy nedostanu. Nabyté vědomosti a dovednosti pro mě budou užitečné i v budoucnu a 
cenná jsou zejména přátelství s místními kolegy.  
Kromě kliniky jsem odpoledne a večery trávil s dětmi ze sirotčince, základní školy a později také se studenty 
střední školy. Vzhledem k tomu, že šesťáci a osmáci měli před závěrečnými zkouškami, tak náš čas nebyl 
naplněn pouze hrami, sportem a kreativními aktivitami, ale také společným učením po večerech. Skamarádil 
jsem se nejen se zaměstnanci kliniky, kdy jsme se Sossim, Zacem a Danem trávili společně čas také po práci a 
na výletech, ale také s učiteli ze základní školy v čele s panem ředitelem a jeho zástupkyní madam Violet na 
společných obědech, s madam Desline v kostele a na procházkách s dětmi ze sirotčince, a zejména s učiteli ze 
střední školy – s Derickem, Dicksonem a Leonardem, se kterými jsme prozkoumali krásy celého ostrova a 
absolvovali jsme také výlet na kajacích nebo lodí po Viktoriině jezeře a sousedních ostrovech.  
Po těžkém loučení s Ostrovem Naděje jsem měl možnost prozkoumat více míst v Keni – zažít krásy pobřeží 
Indického oceánu na vyhlášených plážích Diani, prozkoumat krásné přístavní velkoměsto Mombasa, poznat po 
čajových plantážích také plantáže kávové, vidět mnoho zvířat v nádherné národní rezervaci Masai Mara a také 
prozkoumat hlavní město Nairobi. Za skvělé zážitky, mnoha nová přátelství a zejména velmi dobrou životní 
zkušenost chci velice poděkovat Ostravské univerzitě a Centru Narovinu.  
____________  
Za text velmi děkujeme Davidu Pakizerovi z Lékařské fakulty a pokud vás zajímá dobrovolnická činnost a 
program OU Aid, máte poslední možnost v aktuální výzvě do 16. ledna 2023, 12:00 podat přihlášku a vyjet. Více 
informací o programu OU Aid lze najít na Portále v sekci Pro Studenty v pravém sloupci.  
 

 
 

GYMNÁZIUM MILEVSKO ADOPCE NA DÁLKU FINIŠUJE  
Milevský zpravodaj | 01.02.2023 | Strana: 11 | Autor: Matouš Mlčkovský | Vydavatel: DŮM KULTURY 
MILEVSKO, příspěvková organizace  

Je tomu již 19 let, co se studenti milevského gymnázia rozhodli zapojit sebe a svou školu do projektu Adopce na 
dálku, který zajišťuje organizace Centrum Narovinu. Adoptovali malého chlapce - Dana Amukhula z keňského 
Nairobi, který v té době vyrůstal bez otce a spolu s matkou živořili z malého platu matky samoživitelky. Z tehdy 
malého čtyřletého kluka se stal již dospělý muž, který bude v letošním dubnu skládat závěrečné zkoušky na 
škole Orient Institute of Professional Studies. Dan byl adoptován roku 2004 a se studenty gymnázia je stále v 
kontaktu, a to pomocí dopisů, které posílá několikrát do roka, a vždy sděluje, jak se mu daří, co je nového ve 
škole, v rodině, v Keni apod. Dle jeho slov by rád po studiích navštívil Českou republiku a poznal prostředí a 
zároveň i osoby, s nimiž byl v kontaktu a které ho po celou dobu dětství a dospívání podporovali.  
Na pomoc Danovi se vždy skládala celá škola, jak studenti, tak učitelé. Letošní maturanti ze sexty a 4. A přispěli 
větší částkou díky svému vydařenému maturitnímu plesu.  
Věříme, že se Danovi na jaře zadaří a své zkoušky zvládne. Doufejme, že mu finanční pomoc otevřela dveře do 
lepšího světa, který mu nabídne přívětivější životní podmínky, kterých by se mu jinak dostat nemuselo.  
 

Foto popis:   Aneta Kofroňová a Michaela Neumannová jsou ty, které s adopcí za naši třídu nejvíce pomáhaly. 
 

 
 

 

 

 



Ostrov Naděje v Keni 
eprogram.cz | 20.02.2023 | Vydavatel: 

Přijďte si poslechnout příběhy z ostrova očima dobrovolníků!
 
Keňa. Většině lidem se vybaví tradiční Masajové skákající v bavlněných kostkovaných oděvech či sloni v 
krásných přírodních rezervacích. Nicméně to je jen jedna z mnoha tváří, která tato rovníková země n
Centrum Narovinu je organizací, díky jejíž činnosti se velmi výrazně zvýšila šance na kvalitnější život mnohým 
dětem a sirotkům z chudé západní části Keni. Na
založeno před více než 20 lety komunitní centrum, ve kterém se dnes nachází sirotčinec, škola i zdravotnická 
klinika. Pouze na ostrově však nezůstaneme. Vypravíme se také za zvířaty do národních parků, na pláže 
Indického oceánu a do pulzujících měst této středoafrické země. 
Podělíme se s Vámi o naše zážitky jak ze života v komunitním centru na ostrově, tak i z našich cest, které jsme 
po Keni absolvovali. Představíme Vám myšlenku projektu a možnosti, jak se do něj zapojit. Na závěr si budete 
moci odnést také hmatatelnou vzpomínku na keňský
Dobrovolné vstupné. Aktuální info a facebooku 

 
 

Zažijte v Česku africkou snídani
nanasepravda.cz | 01.03.2023 | Vydavatel: 

Centrum Narovinu, jež se zabývá projekty zahraniční rozvojové spolupráce a globální rozvojové výchovy 
(například i programem adopce afrických dětí na dálku)
 
apod., pořádá v pondělí 6. března od 10 do 11 hodin v Praze nebo na 
Jde o akci, jíž je možné se účastnit osobně, nebo v online spojení s
Pořadatelé zvou do prostor Centra Narovinu 
Nuslích (Oldřichova 21, Praha 2), kde se 
můžete těšit na africkou snídani a online 
setkání s komunitním centrem Ostrov Naděje
Keni. Obtěžovat se osobně však není nutné, 
bude možné se i online propojit i z Vašeho 
počítače, odkazy naleznete níže.  
Centrum Narovinu je obecně prospěšná 
společnost, která vznikla v roce 1995. Hlavní 
náplní činnosti jsou projekty zahraniční 
rozvojové spolupráce, globální rozvojové 
výchovy a rozvoj dobrovolnictví. Cílem jejích 
projektů je zlepšení vzdělávání, zdravotní péče 
a celkové životní úrovně v Keni. Všechny 
projekty kladou důraz na trvalou udržitelnost a 
soběstačnost, aktivní přístup místních lidí, 
přebírání zodpovědnosti a využívání vlastních 
možností.  
Mezi hlavní projekty patří komunitní centrum 
Ostrov Naděje na Rusinga Island v Keni, které 
denně navštěvuje přes 500 dětí. Jeho součástí 
je sirotčinec, mateřská, základní a střední 
škola, vzdělávací centrum s knihovnou a 
počítačovou učebnou, farma a zdravotní klinika 
pro 20 000 pacientů ročně. A program 
afrických dětí – projekt pomoci na dálku
funguje od roku 2002 a se vzděláním pomohl 
více než 4000 dětem.  
Setkáním účastníky provedou zakladatelky 
organizace Dana Feminová a Simona 
Heřtusová.  
(mh)  
FOTO – Centrum Narovinu  
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Keňa. Většině lidem se vybaví tradiční Masajové skákající v bavlněných kostkovaných oděvech či sloni v 
krásných přírodních rezervacích. Nicméně to je jen jedna z mnoha tváří, která tato rovníková země n
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munitní centrum, ve kterém se dnes nachází sirotčinec, škola i zdravotnická 
klinika. Pouze na ostrově však nezůstaneme. Vypravíme se také za zvířaty do národních parků, na pláže 
Indického oceánu a do pulzujících měst této středoafrické země.  

Vámi o naše zážitky jak ze života v komunitním centru na ostrově, tak i z našich cest, které jsme 
po Keni absolvovali. Představíme Vám myšlenku projektu a možnosti, jak se do něj zapojit. Na závěr si budete 
moci odnést také hmatatelnou vzpomínku na keňský večer z našeho férového obchůdku. 
Dobrovolné vstupné. Aktuální info a facebooku . 

Zažijte v Česku africkou snídani 
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Zoomu ochutnávku keňské kávy a čaje. 
Ostrovem Naděje.  



V Keni se centrum založené českou organizací stará o sirotky, školáky i 
nemocné 

Praha/Nairobi 6. března (ČTK) - Komunitní centrum Ostrov Naděje na západě Keni se stará o 500 dětí a 
studentů z velmi chudých poměrů. V posledních týdnech přišlo i mnoho předškolních dětí, které zůstaly v 
místním sirotčinci. Centrum, které vybudovala česká obecně prospěšná společnost Centrum Narovinu, 
poskytuje i zdravotní péči. Lékaři zde dělají testy zejména na malárii, HIV a tuberkulózu a pacientům i radí, 
jak s těmito nemocemi žít. Celým centrem dnes ČTK na dálku pomocí videa provedla ředitelka Centra 
Narovinu Dana Feminová. 

"Snažíme se pomáhat všem, kteří sem přijdou až do úrovně, na kterou technologicky stačíme," uvedl 
doktor Sosi, který pracuje na zdravotnické klinice v Ostrově Naděje. Nejčastěji tu léčí malárii, nemoci 
způsobené parazity provázené průjmy, tuberkulózu nebo HIV, vyjmenovává lékař. Klinika má i vlastní 
porodní sál, energii získává díky solárním panelům. 

Mnoho nemocí v regionu se přenáší vodou z Viktoriina jezera, kterou lidé pijí. Celé centrum ji čistí ve 
vlastní úpravně vody. 

Při komunitním centru funguje sirotčinec, mateřská, základní a střední škola s internátem. Vedle vzdělání 
se zde dětem dostává i pravidelné stravy, včetně teplých obědů, což je v této velmi chudé oblasti na 
Rusinga Island stejně důležité. Prostředky na provoz centra plynou od dárců zejména z České republiky a 
ze Slovenska, v Keni organizace působí od roku 1995. 

"Snažíme se nežít jen z darů, ale zajistit si i vlastní zdroje příjmů. Proto tady máme rybí farmu, ve které 
chováme tilápie. Máme tu i sad banánovníků a ovoce z nich dostávají místní děti," popsala Feminová a 
příslušné palmy ukázala ve videu. "Každý den je tu k obědu kukuřice a fazole, z finančních důvodů si nic 
jiného nemůžeme dovolit a stejné jídlo se podává ve většině škol v Keni," dodala Feminová. 

Místní učitelé používají výukovou metodu Montessori, děti učí svahilštinu, matematiku nebo přírodní vědy. 
V souladu s keňskými osnovami mají i křesťanskou výchovu. Žáci na všech stupních školství se dělí o 
počítačovou třídu, kde se učí používat moderní technologie i vyhledávat informace. Nedílnou součástí 
programu školáků v Keni je v horkém počasí i polední klid se spaním na stinné terase. 

Během dnešního videopřenosu se do hovoru zapojilo několik konkrétních žáků, kteří se touto formou 
spojili se svými českými adoptivními rodinami z programu Adopce na dálku, který rovněž provozuje 
Centrum Narovinu. Africké děti díky tomu získají prostředky na stravu a vzdělání, s rodinami jsou v 
kontaktu obvykle formou dopisů. Aktuálně je v databázi 118 dětí k adopci na dálku od čtyř do 24 let. 

lsa rdo 

 

Tvůrčí Afrika aneb Všichni jsme Afričani  
scena.cz | 01.05.2023 | Autor: Flaun A Michel Gendarme | Vydavatel: scena.cz  

V Praze i mimo Prahu přivítáme na letošním 19. ročníku festivalu Tvůrčí Afriky ve třech taktech celou řadu 
zahraničních i domácích hostů. Rozprostřeme se takřka v celém měsíci květnu. První takt: 
 
Tvůrčí Afrika byla od začátku spjata jak s objevováním nových textů a autorů a autorek, tak s jejich reflexí, ať už 
ze strany těch, kteří uvádějí tyto hry nebo je publikují (takovými hosty byli např. Monique Blin, zakladatelka 
frankofonního festivalu v Limoges nebo belgický nakladatel Emile Lansman), či z hlediska těch, kteří tyto texty či 
inscenace analyzují, nahlíží je ze širší teatrologické perspektivy. V prvních letech festivalu jsme tak měli 
možnost se potkávat se Sylvie Chalaye, která je velkou inspirátorkou v oblasti frankofonních subsaharských 
dramaturgií a divadel a klíčovou postavou vzniku našeho festivalu. Letos je Tvůrčí Africe 19. let a my se v jeho 
prvním týdnu potkáme se Sylviinou následovnicí, francouzskou teatroložkou Penelope Dechaufour, která působí 
na Univerzitě Paula Valéry v Montpellier. Kromě několika workshopů a přednášek na FF UK vás pozveme také 
4. května na setkání do Městské knihovny v Praze, která je letos, spolu s Ústavem translatologie FF UK, naším 
významným partnerem.  
 



 

Druhý takt:  
Do Světa knihy, ale nejen tam, pak zavítají v druhém festivalovém týdnu další naši hosté. Dramatička a herečka 
Alexandra Déglise z Martiniku a Bernard Lagier, který přiletí do Prahy jako rezident a host spřáteleného 
programu Praha-Město literatury. S oběma budeme moci diskutovat nebo si nechat podepsat knihu nejen na 
knižním veletrhu, ale také mimo něj. A to zejména u příležitosti scénických čtení her, která uvedeme v neděli 13. 
května v magickém prostředí dvorku alchymistické kavárny Kellyxír a Divadla APROPO na Jánském vršku. Hry 
Alexandry Déglise v překladu Kateřiny Neveu, Ostrovy Rafaely, se ujal Jakub Šmíd. Hru Bernarda Lagiera, 
Vlastní cestou, přeložili studenti translatologie FF UK pod vedením Alžběty Malkovské. Celý letní semestr 
pracovali také na jejím scénickém ztvárnění, které představí právě onen večer. Bernard Lagier byl zároveň 
jmenován prezidentem poroty Goncourtovy ceny České republiky, která bude vyhlášena na knižním veletrhu.  
 
Třetí takt:  
19. května odpoledne propukne na příležitostném afro-tržišti na Mariánském náměstí slavnost pro celou rodinu 
BENSO, během níž se hudbou, tancem, divadlem, módou a kulinářskými i řemeslnými výrobky představí naši 
zahraniční hosté a čeští Afričané. Mezi nimi nesmí samozřejmě chybět např. soubor BaToCu Moniky Diatta 
Rebcové. Společnost ACA představí svou nejnovější kolekci afro-módy značky Siya. Prezentovat se budou také 
humanitární organizace Humanitas Afrika či Centrum Narovinu. Nechceme to ještě zakřiknout, ale dorazit by 
měli z Abidjanu mimo jiné loutkáři oceňovaného souboru Ivoire Marionnettes se svým pouličním představením s 
obřími loutkami nazvaným Modrá koule, které bude o víkendu k vidění také v Brně na Divadelním světě Brno. 
Bensem, tedy v bambarštině domem míru a pohody, bude provázet beninsko-český herec Maxime Mededa.  
Do 24. května nás pak čeká smršť představení nejrůznějších žánrů, kromě abidžanských loutkářů to bude i 
moderní tanec z Pobřeží slonoviny, který zkoumá vztah mezi tancem a matematikou, premiéry divadelních čtení 
her přítomných autorů a autorek z Francie, Martiniku, Konga i České republiky… Adeline Flaun, Barbora 
Etlíková, Caya Makhélé, Michel Gendarme… také se těšte na křest knihy, debaty, setkání i malé karibské 
občerstvení…  
 
19. května 17.00 Mariánské náměstí  
BENSO – Tvůrčí Afrika v srdci Prahy  
Dům míru a pohody Benso letos otevřeme v centru Prahy, na Mariánském náměstí. Hlavním hostem bohatého 
kulturního odpoledne pro děti i dospělé, v němž se představí hudbou, slovem, zpěvem i tancem čeští Afričané a 
festivaloví hosté, budou pouliční loutkáři z Pobřeží slonoviny Ivoire Marionnettes, kteří uvedou své představení 
Modrá koule s obřími loutkami.  
Nebudou samozřejmě chybět ani stánky s africkým občerstvením a artiklem, workshopy, módní přehlídka atd. 
Moderuje Maxime Mededa.  
Vstup volný. Ve spolupráci s Městskou knihovnou v Praze.  

 

„Devastující antikoncepce.“ 9 z 10 žen ji bere zbytečně, říká doktor Schwarz 
echo24.cz | 09.07.2023 | Rubrika: Domov, Rozhovory, Krátké zprávy, Homepage, Seznam cz | Autor: Jakub Fujáček | 
Vydavatel: Echo Media a.s  

echoprime.cz | 16.07.2023 | Rubrika: Homepage, Události | Autor: Jakub Fujáček | Vydavatel: Echo Media a.s.  
 

 „Za antikoncepcí stojí obrovská lobby farmaceutických firem.“ Podle praktického lékaře bere devět z deseti žen hormonální 

antikoncepci zbytečně a její dlouhodobé užívání může mít na schopnost otěhotnět devastující dopady. Čeho by se měly nejen ženy 

vyvarovat? Více o tom, ale také o léčbě postcovidového syndromu, propojení nových vědeckých poznatků s tradičním léčitelstvím 

nebo zkušenostech z misí v Africe s lékařem MUDr. Rodionem Schwarzem v rozhovoru pro Echo24. 

 

…Jako lékař jste opakovaně působil i v Africe. 

Byl jsem v Keni a Burundi. A přestože jsou ty dvě země relativně blízko u sebe, zdravotní situace je tam úplně 

jiná. Zatímco Burundi je nevyspělá primitivní krajina a vidíte tam hlavně potíže typu infekčních chorob, tak v 

Keni to v podstatě začíná vypadat jako na Západě. Jakmile se tam na každém kroku začala objevovat levná, 

smažená kuřata a hranolky, projevilo se to i na rostoucím počtu onemocnění cukrovkou, potížemi s vysokým 

tlakem či cholesterolem. Děje se tam to, co jsme zažili u nás, když k nám přišly fast foody. Ať tomu věříme, 

nebo ne, strava a životní styl mají na zdraví obrovský vliv. 

 

Můžete se podělit o nejsilnější zážitek z vašeho pobytu v Africe? 

Dohromady jsem tam strávil asi rok. Byl jsem tam v rámci projektu Centra Narovinu, což je adopce dětí na 

dálku. Během prvního projektu jsme rozjížděli zdravotní centrum a zároveň učili místní zdravotníky. Do Afriky 



jsem odjel hned po studiích a nechali mě v tom samotného, protože staršího lékaře posekali mačetou a musel 

odtamtud odjet. Působil jsem na ostrově uprostřed Viktoriina jezera, kde žilo asi jedenáct tisíc lidí. Polovina 

ostrova nebyla elektrifikovaná, takže jsme v noci pracovali mnohdy s petrolejkou v ruce. Chodili ke mně lidé 

se vším možným. Od chirurgických zákroků přes očkování dětí, léčbu malárie, tuberkulózy a jiných infekčních 

chorob, které jsem znal pouze z knih, po vedení těhotenské poradny a samotný porod. Bylo toho hodně a 

nedá se říct, co bylo nejsilnější. Každý den v Africe je něčím specifický. Můžete zažít strašné věci, které se v 

Evropě nemohou, technicky vzato, stát. A zároveň ve stejný den vás Afrika může odměnit takovým zážitkem 

či krásou, která se vám vtiskne do paměti na celý život. 

 

Vzpomenete si na nějaký takový moment? 

Byly to třeba zážitky s dětmi ze sirotčince. Nebo když jsem se celou noc snažil přivést na svět dítě, které bylo 

v matce v příčném postavení. Po osmi hodinách intenzivních kontrakcí, v pět hodin ráno, se stal zázrak a to 

děťátko se konečně narodilo. Byla to strašně náročná noc a byl jsem absolutně vyčerpaný. Když jsem měl 

hotovo, sedl jsem si na terasu toho domu a měl jsem výhled přímo na Viktoriino jezero, v pozadí s horami 

Tanzanie. V tom začalo vycházet slunce a já jsem děkoval Bohu, že mi pomohl. 
 
Nepřipadá vám po takových zážitcích provozovat ordinaci na kraji Prahy jako nudná rutina? 

Občas ano. Ale to je život v Česku obecně. Máme se tu moc dobře. Bohudík. Ale kvůli tomu nám občas chybí i radost ze života. 

Lidi tu hrají jen za sebe. Málokdo je týmový hráč. Radost ze života nicméně nemáte z toho, že si koupíte nový mercedes. Ta přijde, 

když jdete a pomůžete sousedovi se stavbou domu. Večer si sednete a připijete si s ním a kamarády na zdárně odvedenou práci a 

těšíte se z cizího štěstí. 

To, co popisujete, je typicky venkovský styl života. Většina mladých ale utíká do měst. 

Ano. I já jsem toho důkazem. Z Afriky rovnou do Prahy. Evropa obecně ale nedává mnoho příležitostí prožít určité věci, které jsou 

potřebné a důležité k tomu, aby člověk uzrál. Když projdete skrz utrpení, anebo jste svědkem utrpení, jako bytost vás to změní, 

zformuje. To ale v Čechách spíš nezažijete. Na druhou stranu to je dobře. Nikomu nepřeji, aby prožil to, co jsem zažil třeba v Africe 

nebo v dětství na Ukrajině. 

 

MUDr. Rodion Schwarz působí jako vedoucí lékař na SCHWARZ CLINIC v Roztokách severně od Prahy. V roce 2010 promoval na 

Lékařské fakultě Univerzity Palackého v Olomouci. Absolvoval odborné zahraniční stáže v Turecku a Švédsku a působil také jako 

vedoucí lékař v rámci dvou misijních projektů v Keni a Burundi. Ve své ordinaci kombinuje západní a tradiční východní přístup k 

medicíně. 

 

„Poznala jsem, jak se sociální práce liší v jiných zemích,“ popisuje 
dobrovolnickou činnost v Keni studentka Veronika Sikorová 
alive.osu.cz | 18.07.2023 | Vydavatel: Ostravská univerzita  

Přečtěte si text studentky Fakulty sociálních studií Veroniky Sikorové, která popisuje svou dobrovolnickou 
činnost v daleké Keni. Tam na celých 28 dní vyjela díky programu OU AID a zapojila se do práce v místním 
sirotčinci. 
 
V Keni na Ostrovu Naděje jsem v rámci programu OU AID strávila krásných 28 dní. Studuji sociální práci, a 
proto mě dobrovolnická činnost vždy lákala. Přes Fakultu sociálních studií Ostravské univerzity jsem se proto 
zapojila do programu OU Aid a vyjela s partnerskou organizací Centrum Narovinu. Jela jsem bez očekávání, 
spíše s obavami, ale opak byl pravdou.  
První týden byl samozřejmě velmi opatrný, teprve jsem místo, lidi a děti poznávala, seznamovala se s chodem a 
řádem, který je tam nastolený a domlouvala jsem se se sociální pracovnicí, co bude mým úkolem a náplní mé 
dobrovolnické činnosti.  
Mojí hlavní činností byla práce v sirotčinci. Sirotčinec má okolo 85 dětí a když jsem přijela, byla zde pouze jedna 
sociální pracovnice. S dětmi jsem trávila jejich volný čas, povídala si s nimi o místním životě, o životě v Česku, o 
tom, co máme rádi a podobně. Dále jsem pro děti měla připravené aktivity, jako vyrábění masek na obličej, 
vystřihování, kreativní tvoření nebo také poznávačky, hry s tématikou zvířátek a rostlin.  
Mohla jsem také nahlížet do spisů dětí a případné zvláštní chování či reakce konzultovat se sociální pracovnicí a 
hledat příčiny v jejich životní situaci. Navštívila jsem také výuku fyziky a matematiky na tamní střední škole, 
podívala jsem se do tříd základní školy i do nemocnice. Také jsem každý den vypomáhala v kuchyni a v jídelně.  
S dětmi jsem navštívila kostel, do kterého chodí každý týden, to byl pro mě velmi zvláštní zážitek a jakési 
uvědomění rozdílností našich kultur. Vylezli jsme s dětmi na kopec, ze kterého je krásný výhled na ostrov, kde 
jsme společně tancovali a zpívali. Jedno ráno jsme se také byli podívat na místní rybáře při výlovu ryb, načež 
jsem s pár dětmi a novou sociální pracovnicí nasedla do loďky a vyjela na krátkou projížďku kousek od břehu.  
Jako dobrovolnice jsem v ten čas na ostrově byla sama, to však byla příležitost poznat se více s místními. Díky 



nim jsem se dozvěděla mnoho informací o kmeni Luo, do kterého patří. Zajímavostí je, že pojmenovávají své 
děti podle pohlaví a času narození, případně události, pár lidí mě tak začalo nazývat Veronika Atieno – to 
znamená, že jsem se narodila v nočních hodinách.  

 

Víkendové tipy Deníku  
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Vydavatel: VLTAVA LABE MEDIA, a.s.  
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Buď fér v Třebíči 
Kdy: neděle 23. července od 14.00 do 18.00 
Kde: Třebíč, park u zámku 
Proč přijít: Festival Buď Fér nabídne africkou hudbu a férovou kávu v parku u třebíčského zámku. Od půl 
třetí a od sedmi večer vystoupí afro bubenický show skupiny Denbaya. Ve čtvrt na čtyři je na programu 
hudební workshop Dostaň se do rytmu. Od čtyř hodin odpoledne bude Afrika nevšedníma očima: 
promítání o životě v Keni. Součástí akce bude workshop bubnování, výstava o Africe a Fair trade, 
africké dílničky, férový obchůdek Centrum Narovinu, Bwindi coffe, Balisecret, malování na obličej a 
pletení copánků. 

 

Novinky z in-situ projektů, káva na záchranu zeber, hudba, tanec i 
autogramiáda hvězd seriálu ZOO. Takové budou Africké dny 2023 
aktivnidite.cz | 22.07.2023 | Autor: Michal Šťastný | Vydavatel: aktivnidite.c  

kudyznudy.cz | 26.07.2023 | Vydavatel: Česká centrála cestovního ruchu - CzechTourism  
 

V pondělí 24. července startují oblíbené Africké dny. Hned ten den představí ředitel safari parku poslední 
novinky z projektů záchrany přírody v Africe a novou kávu, jejíž konzumací budou lidé podporovat ochranu 
zeber v Ugandě. Až do neděle na příchozí bude čekat pestrá směs africké kultury, gastronomie a všeho dalšího, 
co k Africe patří. Fanoušky seriálu ZOO potěší i autogramiáda jeho protagonistů. 
Přehlídku Africké dny odstartuje v pondělí 24. července představení posledních novinek na poli záchrany druhů 
v Africe, které se safari park intenzivně věnuje v rámci svých projektů in-situ. Veřejnosti je sdělí ředitel safari 
parku Dvůr Králové Přemysl Rabas. „Stěžejními projekty zůstávají nesmírně úspěšní Nosorožci do Rwandy pro 
nosorožce dvourohé i BioRescue na záchranu nosorožce bílého severního s přelomovými událostmi poslední 
doby. Nově připravujeme i projekt na ochranu lvů, stále intenzivněji se věnujeme bongům horským a také 
zebrám bezhřívým,“ upozorňuje Přemysl Rabas. Ten na místě představí spolu s hosty i zajímavou novinku léta 
2023: kávu Safari Coffee, jejíž konzumací budou lidé moci podpořit právě záchranu zeber bezhřívých v Ugandě.  
Představení kávy doprovodí i ochutnávka. Pro stovku prvních hostů bude navíc ke kávě zdarma také dobrota v 
podobě klasického afrického řezu. Vychutnat si lahodný zákusek budou moci všichni při poslechu originální 
africké hudby nebo sledováním severoafrických tanců s arabskými kořeny.  
Ukázky kultury obohacené četbou afrických pohádek budou pokračovat po celý týden. V pátek v 15 hodin budou 
africké pohádky číst herci oblíbeného seriálu ZOO z prostředí safari parku, kteří se po skončení budou 
zájemcům také podepisovat. Fanoušci se mohou těšit na Michaelu Pecháčkovou, Michaelu Petřekovou a 
Roberta Urbana.  
Víkend bude patřit Velkému africkému tržišti. To nabídne od 9 do 16 hodin dobroty, módu, košíky, originální 
dekorace a další zboží a novinky z Afriky. Nákupem všech dárků a drobností budou lidé podporovat ochranu 
zvířat v Africe.  
Zajímavosti o Africe, afrických zvířatech a „jejich“ lidech budou moci celý týden poslouchat i všichni, kdo se do 
safari parku nedostanou. Od pondělí 24. července do pátku 28. července vždy krátce po deváté ranní bude 
Český rozhlas Radiožurnál vysílat přímo ze safari parku oblíbený hodinový pořad Host Lucie Výborné. V pátek 
28. července bude z areálu navíc vysílat i partner Safari Parku Dvůr Králové, Český rozhlas Hradec Králové.  
Milovníky zvířat nadchnou každý večer jízdy Večerního safari se zkušeným průvodcem. Vstupenky lze koupit na 
webu zahrady i přímo na místě krátce před odjezdem.  
Koho potkáte na Velkém africkém tržišti:   

Aya gallery  Africké příběhy  Africké ovoce  Bushman   Centrum Narovinu   Derbianus  Klub přátel Tengenenge     
Marry's Meals   Nasajem s Masajem  Nutt   Rooibos company  Shinebean VEBA, textilní závody a. s. Zulu 
Biltong   Splétání copánků  Rybí zahrada   

Africké dny v Safari Parku ve Dvoře Králové nad Labem.  



 

 

 

Přespat na hradě nebo tančit v rytmu afrických bubnů můžete o víkendu na Vysočině 
ČRo - vysocina.cz | 20.07.2023 | Rubrika: Aktuální dění | Vydavatel: ČESKÝ ROZHLAS  

Víkend na Vysočině nabízí spoustu prázdninového vyžití. Splnit si například můžete dětský sen a přespat na 
hradě. Ale taky tančit nebo ochutnat ten nejlepší guláš. 
 
NEDĚLE 
Zámecký park Třebíč zve na exotický festival Buď fér – ochutnej africkou hudbu a férovou kávu! V neděli 23. 
července od 14:00 do 18:00 hodin se v parku u třebíčského zámku koná další ročník festivalu, kde tentokrát 
uslyšíte afro bubenickou show skupiny Denbaya, můžete zažít hudební workshop Dostaň se do rytmu nebo 
promítání o životě v Keni pod názvem Afrika nevšedníma očima. Vstupné je ZDARMA. 

 

Třebíčané i letos ochutnali kousek Afriky 

trebic.cz | 23.07.2023 | Autor: Třebíč Ve, Muzeem Vysočiny Třebíč | Vydavatel: trebic.cz  

V neděli 23. července přišly stovky Třebíčanů na další ročník fairtrade festivalu Buď fér. Poklidnou atmosféru 
třebíčského zámeckého parku rozvířily rytmy africké hudby a bubnů. 
 
Na festivalu nechyběla pravá africká káva z Ugandy od kavárny Bwindi coffe ani řemeslná zmrzlina od 
Čokoládovny Minach. Svůj stánek zde měli lidé z Centra Narovinu, kteří se zaměřují na rozvojovou spolupráci s 
cílem zlepšení vzdělávání, zdravotní péče a celkové životní úrovně v Keni. Navštívit jste mohli také obchůdek 
Bali Secret, který nabídl originální, ručně šité oblečení od výrobců a návrhářů z Bali.  
Během odpoledne jsme byli dvakrát svědky neskutečné afro bubenické show skupiny Denbaya, která rytmem 
bubnů rozpohybovala celý park. Zájemci se mohli zúčastnit i workshopu bubnování. Pro děti byly připraveny 
africké dílničky, malování na obličej a pletení copánků.  
Festival doplnila výstava Afrika nevšedníma očima  promítání o životě v Keni a fairtrade výrobcích.  
Akce byly pořádána Faitradovým městem Třebíč ve spolupráci s Muzeem Vysočiny Třebíč. Vstup na festival byl 
zdarma.  

 

Africké dobrodružství týmu Racing21  
Metro | 29.09.2023 | Strana: 24 | Vytištěno: 184 394 | Prodáno: 262 | Čtenost: 368 165 | 
Vydavatel: Mafra, a.s. Region vydání: Metro Praha 

Africké dobrodružství týmu Racing21  
Velkým finále letošní sportovní sezony týmu ACCR Racing21 se dá označit jeho prosincový start na legendární 
vytrvalostní soutěži EAST AFRICAN SAFARI CLASSIC.  
 
Do 11. ročníku této prestižní mezinárodní automobilové soutěže nasadí český tým dva historické soutěžní vozy. 
Startovní pole 65 účastníků letošního ročníku East African Safari Classic obohatí také dvě posádky týmu ACCR 
Racing21. V soutěžním voze Opel Ascona A, který dobovým zbarvením připomene velké úspěchy německé 
značky na poli motorsportu, se na startu představí posádka Olga Lounová – Lilia Khousnoutdinova. Druhým 
týmovým vozem na startu jedné z nejnáročnějších automobilových soutěží světa bude Porsche 911 SC s 
posádkou Vojtěch Štajf – Jan Bejvl. East African Safari Classic 2023 ve skutečnosti uzavře letošní sportovní 
sezonu týmu ACCR Racing21. „Start v této velmi náročné vytrvalostní soutěži v sobě nosím už tak pět let, a 
konečně nastala chvíle, kdy si mohu tenhle sen jako jezdec splnit. Jako jednatele a manažera týmu ACCR 
Racing 21 mě toto africké dobrodružství v závěru roku těší o to více, že díky dlouholeté spolupráci se svým 
společníkem a zakladatelem Racing21 Karlem Janečkem můžeme dnes oznámit start dokonce dvou posádek,“ 
řekl na nedávné tiskové konferenci Vojtěch Štajf. Tato slavná soutěž historických vozů, jejíž historické kořeny 
sahají až do roku 1953, se koná v termínu 9.–18. prosince 2023 a její trať se šotolinovým povrchem o délce 
přibližně 3600 kilometrů povede na území Keni. Startem na této africké soutěži navíc tým Racing21 podpoří 
několik charitativních projektů, které zastřešují Nadační fond Propolis33 a obecně prospěšná společnost 
Centrum Narovinu. 

 



Studio 6 - 07:00  
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mluvčí  
Je to tak, je sedm hodin a já vás vítám u zpráv České televize, pěkné ráno. 

Nikola Reindlová, redaktorka  
Krásné ráno, máme před sebou druhou hodinu vysílání studia šest, no a v té připomeneme třeba to, že na 
dnešek připadá Mezinárodní den proti chudobě. Jedním z projektů, který pomáhá ve vzdělání a zdravotní péči, 
konkrétně dětem z Keni, je i komunitní centrum Ostrov Naděje, organizace Centrum Narovinu. Víc k tomu 
řekneme v 7:20 

 

Viz záznam ČT… 

 

Dopolední vysílání 10:30  
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mluvčí  
Host Českého rozhlasu Ostrava je studentka Ostravské univerzity oboru speciální pedagogika Tereza 
Hovadíková. Poznala život v Keni, poznala ho jak ten klasický obyčejný, ale také se měsíc věnovala dětem 
dobrovolnicky… 

 

Viz záznam Český rozhlas… 

 

 

Studenti Gymnázia Kojetín o Světové škole: Člověk si víc uvědomí, že na 
tomhle světě není sám 
clovekvtisni.cz | 15.11.2023 | Autor: Autor: Markéta Sedláčková a Barbora Báštěcká | Vydavatel: 
clovekvtisni.cz  
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Nutí nás to o věcech přemýšlet, naučit se pracovat v týmu a lépe zvládat stres. Tak shrnují benefity účasti v programu Světová 

škola studenti oktávy kojetínského gymnázia Kateřina, Simona a Arnošt. 

Jakým projektům se během svého studia věnovali a jak hodnotí svou zkušenost s tématy globálního o vzdělávání?  

Do programu Světová škola je Gymnázium Kojetín zapojené již od roku 2017. Nejprve se mu věnovali studenti vyšších ročníků, 

postupně se zapojili i mladší žáci osmiletého gymnázia. V loňském roce se věnovali duševnímu zdraví, postavení žen ve 

společnosti a konceptu fairtrade.  

“Nad vybraným tématem už netrávíme tolik času. Víme, jak to dělat, takže teď stihneme v daném období připravit i dva školní 

projekty,” popisuje Simona posun, který škola zaznamenala v práci s globálními tématy.  

Podívejte se na krátké video studentů Gymnázia Kojetín, které shrnuje, co se v této škole v minulém školním roce odehrálo v rámci 

programu Světová škola.  

Při práci s tématem genderové nerovnosti letos studenti zpracovávali informace o postavení žen ve státech napříč kontinenty a 

podívali se i na to, jak na tom byly v průběhu historie Češky.  

“Vytvořili jsme výuková videa, kde jsme zpracovali jednotlivá historická období To považuju za náš největší projekt, protože se na 

něm podílela celá třída, tedy i spolužáci, kteří nejsou jinak do Světové školy zapojení,” říká o tomto letošním projektu Arnošt. K 

videím ještě přibudou výukové postery a pracovní listy. V rámci Mezinárodního dne žen pak studenti rozmístili po škole příběhy 

významných žen a připravili soutěž pro spolužáky.  

Kateřina navíc vyzdvihuje, jak projekty, mimo jiné i díky koordinátorce globálního vzdělávání na škole Daně Dýmalové , propojují 

více oblastí a motivují studenty přemýšlet v širším kontextu. To se konkrétně projevilo v další části zmíněného projektu. Studenti v 

něm propojili znalosti i dovednosti z historie a výtvarné výchovy a zpracovali příběhy o postavení žen do Výstavy na stromech.  

Výstavám se věnovali i v projektu věnovanému rozvojovému státu Keňa. Jeho cílem bylo vybrat finance, 
které poté darovali neziskové organizaci Centrum Narovinu. Během projektu studenti připravili dokonce 
dvě výstavy pro veřejnost, zorganizovali sbírku hliníkových plechovek a jednou měsíčně představili 
různé aspekty života v Keni spolužákům z nižších ročníků gymnázia.  
V průběhu let přinesl projekt Světové školy také změny a nové zkušenosti i do školy jako takové. Během projektu s tématem 

fairtrade například školní jídelna využila fairtradové potraviny. Studenti jsou také motivovaní k přemýšlení o životním prostředí 



soutěžemi v recyklaci. Díky tomu přibyly do tříd nové odpadkové koše, aby bylo možné skutečně dobře třídit.  

“Účast v projektu Světová škola rozvíjí povědomí o tom, že člověk není na tomhle světě sám,” říká Arnošt a Simona dodává, že se 

díky projektům dostali i na místa, kam se člověk jinak během normálního vyučování nedostane.  

A čemu by se podle nich měla Světová škola věnovat v budoucnu? “Měla by to být směs společenských a globálních otázek, 

společně s těmi přírodními,” odpovídá Arnošt a studentky doplňují, že stále aktuálním tématem je pro ně i kyberšikana a pomoc 

rozvojovým zemím.  

Gymnázium Kojetín bylo oceněno Cenou inspirace Světové školy 2023. Ceny byly zástupcům škol předány 3. listopadu v Senátu 

ČR, podrobněji si o předání cen můžete přečíst v tomto článku  

Program Světová škola je je finančně podpořen z prostředků České rozvojové agentury a Ministerstva zahraničních věcí ČR v 

rámci Programu zahraniční rozvojové spolupráce ČR.  

 

Mikulášské trhy v Kladrubech 
sněhová kalamita nepokazila.         
Lidé si je užili 
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Vzdělání pro více než 6000 
keňských dětí zažehla česká 
jiskra 
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Dana Feminová odjela do Afriky šířit 

humanistické myšlenky. Dnes vede Ostrov Naděje 

na odlehlém ostrově Rusinga v Keni, kde se děti 

učí důstojně a bez násilí. 

Dana Feminová, zakladatelka a výkonná ředitelka 

Centra Narovinu, se poprvé do Afriky dostala před 

třiadvaceti lety, aby šířila myšlenky humanistického 

hnutí: „Do Afriky jsem se dostala úplně náhodou, 

nebyl to můj životní plán. Profesně jsem učitelka 

mateřské školky, ale po narození mého syna jsem 

krátce po revoluci spolu s manželem začala podnikat. 

Díky svému muži jsem se seznámila s 

humanistickým hnutím a začala se účastnit setkání 

lidí, kteří věřili v hodnotu každého lidského života a důstojného žití.“ 
  

 
„Španělští kolegové z humanistického hnutí s námi na mezinárodních setkáních sdíleli zkušenosti afrických 
imigrantů ve Španělsku. Mluvili o tom, jak by raději tito lidé žili doma, kdyby se nemuseli bát o životy svých dětí, 
mohli mít přístup k dobrému školství či zdravotnictví, zkrátka mít možnost naplnit svůj lidský potenciál. Myšlenka 
vzájemné podpory lidí z bohatších a chudších zemí mě chytla, a zároveň jsem zrovna prožívala náročné období, 



kdy mi táta zemřel při autohavárii a já půl roku strávila po nemocnicích, protože máma byla těžce zraněná. 
Potřebovala jsem změnu, a proto jsem se přihlásila, že do Afriky pojedu,“ vypráví Dana o začátku své cesty do 
Afriky.  
S letáčky uprostřed Nairobi  
Dana měla zhruba půl roku na veškerou přípravu, včetně výběru země: „Když jsem se tedy přihlásila, že pojedu 
do Afriky rozjíždět Kampaň lidské podpory, tak jsem se začala seznamovat s africkými studenty v Praze. 
Nakonec jsem si výborně sedla se dvěma studentkami z Keni, kterým se sice můj nápad zdál fajn, ale celkově 
moje ideály považovaly za naivní. Kamarádky mi začaly pomáhat s „keňskou“ angličtinou, a když mi jedna z nich 
domluvila ubytování u své rodiny, tak bylo rozhodnuto."  
V květnu roku 2000 tak přistála na letišti v Nairobi.  
„Můj první pobyt byl náročný, protože jsem vůbec nevěděla, co čekat. Ocitla jsme se v domě zámožné rodiny, 
ale naším plánem bylo mluvit zejména s lidmi, kteří pochází z chudých poměrů. Za relativně krátkou dobu mně i 
kolegovi došlo, že rozdávání letáčků s pozvánkou na informační schůzku o humanistických ideálech před 
univerzitou nebude nejlepší strategií, jak se dostat k obyčejným lidem.“  
Prvním pobytem tak pro Danu začala několikaletá éra, kdy na ulicích Nairobi rozdávala letáčky a pořádala 
informační schůzky šířící myšlenky humanistického hnutí: „Cílem byl nenásilný svět, kde má každý možnost a 
svobodu realizovat svůj potenciál a kreativitu. Když jsme místo univerzity začali postávat před učilištěm, tak jsme 
konečně začali potkávat lidi z vesnic či chudých městských čtvrtí.“  
Postupně vznikla skupina lidí, se kterými začala Dana s kolegy pracovat. Pořádali semináře o nenásilí, nezbytné 
osobní a společenské změně, spravedlivé společnosti bez diskriminací, o potřebě usmíření a nahrazení 
soupeření spoluprací. Lidé z první skupiny začali být aktivní, a sami začali organizovat stejné schůzky.  
Během několika let se v Keni vytvořila síť zhruba deseti tisíc aktivních lidí, kteří chtěli ve svých komunitách něco 
aktivně měnit. „Neměli jsme představu co podporovat, vše bylo o řešení problémů, kterým čelili daní lidé v 
daných komunitách. Začaly vznikat různé projekty, většinou na alfabetizaci. Z Česka jsme jim začali vozit 
pomůcky, ale ve spoustě míst se pozornost začala přesouvat k těmto věcem a projekty začaly nabírat směr, 
kterým jsme původně nechtěli jít. V některých místech jsme tak projekty ukončili, jinde projekty ale pokračovaly,“ 
vysvětluje Dana.  
Škola v autobuse uprostřed nairobského slumu  
Zlomem působení Dany v Keni byla skupinka, která si sama sehnala starý rozbitý autobus: „Členové našeho 
hnutí ten autobus vzali a nainstalovali na vhodné místo ve své komunitě. Autobus upravili na své vlastní 
náklady, a proměnili v první „humanistickou akademii“. Autobus se stal školou pro 40 prťavých dětí, které si 
nemohly dovolit chodit do školy. V autobuse se učily celý rok.  
„Po školním roce v autobuse tak byly všechny děti připravené jít do školy, a nám přišlo líto jim to neumožnit. 
Rozhodli jsme se tak, že se pro ně pokusíme sehnat podporu prostřednictvím adopce na dálku. V duchu jsme s 
kolegyní Simonou Heřtusovou čekaly, že budeme přemlouvat známé, ať přispějí. Nicméně plán byl odstartovat 
kampaň podpory těchto dětí v rámci plážového plesu Afrika v Lucerně. Nečekaly jsme ovšem to, že reportáž 
jednoho z pozvaných novinářů skončí v hlavním zpravodajství České televize. Děti byly adoptované během 
několika dní.“  
Nyní po dvaceti letech jsou vidět výsledky. „Máme děti, které jsme podpořili od základních škol až po univerzity. 
Nyní jsou už dospělí a sami přispívají pro zlepšení svých komunit. Během dvaceti let jsme podpořili přes 6000 
dětí, během nejaktivnějších obdobích jsme jich měli adoptováno kolem čtyř tisíc, nyní je to kolem tisícovky. Děti 
na adopci pocházely právě ze zhruba dvaceti míst po celé Keni, kde jsme měli akční skupinky,“ líčí Dana vývoj 
programu adopce.  
Ostrovní oáza nenásilného a důstojného vzdělávání  
V současné době nejvíce pozornosti Dana a tým Centra Narovinu věnuje projektu Ostrov Naděje na ostrově 
Rusinga ve Viktoriině jezeře v západní části Keni, který se zrodil zhruba ve stejné době jako adopce afrických 
dětí: „Když jeden z dobrovolníků zorganizoval informační schůzku na ostrově Rusinga, tak jsem samozřejmě 
potvrdila účast, aniž věděla, co to znamená. Cesta z Nairobi mi trvala dva dny, cesta do Mbity, posledního 
města na pevnině, byla hliněná, autobus vyjížděl až v okamžiku, kdy se zaplnil, na klíně jsem měla košík ryb a 
nemocné dítě. Když jsem dorazila, byla jsem vyčerpaná a překvapená, že mě náš dobrovolník Ken čeká i 
přesto, že jsem měla den zpoždění. Ale netušila jsem, že nás po krátké přestávce na pití a jídlo ještě čeká 
několikahodinová cesta pěšky přes původní hliněnou hráz, která spojovala ostrov s pevninou a po prašných 
pěšinách ostrova,“ popisuje tuto dobrodružnou výpravu Dana.  
„I přesto, že jsem se na ostrov před dvaceti lety dostala jen na otočku na jednu informační schůzku, tak s 
většinou těch lidí dodnes spolupracujeme. Tehdy na ostrově žilo zhruba dvacet pět tisíc lidí, bylo to původní 
místo kmene Luo. Spolupráce začala fungovat úžasným způsobem, původní skupina se rozšiřovala. Vznikla 
spousta aktivních ženských skupin, pravděpodobně i proto, že ženy hodně cítily problém sirotků, jejichž rodiče 
zemřeli na AIDS, kterým nebyly schopné zajistit základní potřeby, natož pak vzdělání. Kmen Luo je polygamní, 
na ostrově je tak velké množství dětí a ženy jsou zvyklé spolupracovat.“  
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